
Exp. 1.2.1.1  05/14 
Legislatura 2011-2015 

 

 

1 
 

EXTRACTE DE L’ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT DEL PLE 
DE 6 DE JUNY DE 2014, ADAPTADA A LA LLEI ORGÀNICA 15/1999, DE 13 DE 
DESEMBRE, DE PROTECCIÓ DE DADES DE CARÀCTER PERSONAL (LOPD) 
 
 
A Cubelles, el dia 6 de juny de 2014, a les 14:10 hores, i prèvia convocatòria, es 
reuneixen a la sala d’exposicions del CSIDE, segons acord de Ple de data 19 de maig 
de 2008, sota la presidència de l’Alcaldessa Presidenta, Sra. Mònica Miquel i Serdà, 
els membres següents:  
 
- Sra. Maria Lluïsa Romero Tomás, 1a Tinenta d’alcaldia 
 
- Sra. Noemí Cuadra Soriano 2a Tinenta d’alcaldia 
 
- Sra. Ana Maria Martínez Gallemí, 3a Tinenta d’alcaldia 

- Sra. Lídia Pàmies i Etaix, 4a Tinenta d’alcaldia 
 
- Sr.  Francesc Xavier Grau Roig, 5è Tinent d’alcaldia. 
 
-  Sr. Narcís Pineda Oliva, regidor d’Iniciativa per Catalunya Verds-Esquerra Unida 
 
- Sr. Pere Lleó Gelabert, regidor d’Iniciativa per Catalunya Verds Esquerra Unida 
 
-  Sr. José Manuel Écija Albalate, regidor del Grup Municipal Socialista 
 
- Sr. Antoni Miquel Lara Torres, regidor de Convergència i Unió 
 
-  Sra. Rosa Montserrat Fonoll Ventura, regidora d’Unitat Cubellenca-Reagrupament 
 
-  Sr. Josep Maria Hugué Oliva, regidor d’Unitat Cubellenca-Reagrupament 
 
-  Sr. José Manuel Ardila Contreras, regidor d’Unitat Cubellenca-Reagrupament 
 
-  Sr. Xavier Baraza Sánchez, regidor d’Unitat Cubellenca-Reagrupament 
 
- Sra. Joana Navarrete Jiménez, regidora del Partit Popular de Catalunya 
 
-  Sr. Luis Francisco Alamán i Catalán, regidor del Partit Popular de Catalunya 
 
-  Sra. Noemí Boza Cano, regidora del Partit Popular de Catalunya 
 
 
Actua com a secretària la Sra. Carme López-Feliu i Font, Secretària General de la 
Corporació. 
 
Hi assisteix també, la Sra. Rosa M. Almirall i Domènech, interventora de la corporació 
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ORDRE DEL DIA 
 
1.- RATIFICACIÓ, SI S’ESCAU, DEL CARÀCTER URGENT DE LA SESSIÓ 
 
Es sotmet a votació la urgència de la sessió i s’aprova per 10 vots a favor ( 4 d’ICV-
EUiA, 3 del PSC, 2 de CIU i 1 d’EC-FIC), cap vot en contra i 7 abstencions ( 4 d’UC-
Reagrupament i 3 del PPC). 
 
2.- APROVACIÓ, SI S’ESCAU,  DE LA MODIFICACIÓ D’ESTATUTS DE LA 

MANCOMUNITAT INTERMUNICIPAL PENEDÈS GARRAF 

Relació de fets 
 
Atès que el Ple de la Mancomunitat Intermunicipal del Penedès i Garraf, en sessió 
celebrada el dia 6 de març de 2014 va adoptar l’acord de modificació del preàmbul i 
l’article 4 dels seus estatuts, així com del text consolidat dels mateixos, per tal 
d’adaptar-los als canvis legislatius sobrevinguts amb l’aprovació de la Llei 27/2013, de 
27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat de l’administració local, que varen 
quedar redactats de la següent manera:  
 

“PREÀMBUL 
 

La Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local, al seu article 
3.2 c) estableix que les Mancomunitat de Municipis gaudeixen de la condició 
d’Entitats Locals. 
 
L’article 44 del mateix text legal reconeix als municipis  el dret d’associar-se 
amb d’altres en mancomunitats per a l’execució en comú d’obres i serveis 
públics necessaris per a l’exercici de les seves competències. 
 
El text refós, aprovat per Reial Decret Legislatiu 781/86, de 18 d’abril, preveu al 
seu article 35 i següents els requisits que s’estableixen per a la constitució de 
mancomunitats. 
 
És per això que, d’acord amb la legislació vigent, es fixen els següents 
Estatuts:” 
 
“Article 4. Finalitats.- 
 
Les finalitats pròpies de la Mancomunitat són: 
 

a) L’objecte i competències de la Mancomunitat serà la de prestar els serveis i fer 
les obres que li deleguin els Municipis membres per ser de la seva 
competència, i entre altres els següents: 
 
-  Gestió dels residus sòlids urbans. 
-  Abastiment d’aigua potable. 

-  Evacuació i tractament d’aigües residuals, laboratori d’aigües i Seguretat 
Alimentària Municipal. 



Exp. 1.2.1.1  05/14 
Legislatura 2011-2015 

 

 

3 
 

-  Servei d’Iniciatives Econòmiques. 
-  Atenció i seguiment de les drogodependències. 

 
b)  Altres facultats o activitats concretes que es puguin encomanar a la 

Mancomunitat per altres Administracions amb transferència de la competència 
o sense.” 

Vistos els informes de la Secretaria General núm. 11/2014, de 12 de maig, i l’informe 
de la Intervenció Municipal núm. 20/2014, de 30 de maig;  
 
Fonaments de dret 
 
L’article 44 i 47 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, de bases del règim local, que estableix 
que correspon al Ple de cadascun dels ajuntaments mancomunats l’aprovació dels 
estatuts i les seves modificacions, per majoria absoluta.  
 
L’article 120 i 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text 
refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, que estableix que els 
Estatuts s’han d’aprovar per Ple dels ajuntaments mancomunats, per majoria absoluta. 
 
Vist el dictamen favorable emès per la Comissió Informativa amb caràcter general i 
permanent, reunida en sessió extraordinària i urgent el 4 de juny de 2014; 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents 
 
ACORDS: 
 
“PRIMER. Aprovar el projecte de modificació del preàmbul i article 4 dels Estatuts de la 
Mancomunitat Intermunicipal Penedès i Garraf, que quedaran redactats de la següent 
forma: 
 

“PREÀMBUL 
 

La Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local, al seu article 
3.2 c) estableix que les Mancomunitat de Municipis gaudeixen de la condició 
d’Entitats Locals. 
 
L’article 44 del mateix text legal reconeix als municipis  el dret d’associar-se 
amb d’altres en mancomunitats per a l’execució en comú d’obres i serveis 
públics necessaris per a l’exercici de les seves competències. 
 
El text refós, aprovat per Reial Decret Legislatiu 781/86, de 18 d’abril, preveu al 
seu article 35 i següents els requisits que s’estableixen per a la constitució de 
mancomunitats. 
 
És per això que, d’acord amb la legislació vigent, es fixen els següents 
Estatuts:” 
“Article 4. Finalitats.- 
 
Les finalitats pròpies de la Mancomunitat són: 
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c) L’objecte i competències de la Mancomunitat serà la de prestar els serveis i fer 

les obres que li deleguin els Municipis membres per ser de la seva 
competència, i entre altres els següents: 
 
-  Gestió dels residus sòlids urbans. 
-  Abastiment d’aigua potable. 

-  Evacuació i tractament d’aigües residuals, laboratori d’aigües i Seguretat 
Alimentària Municipal. 
-  Servei d’Iniciatives Econòmiques. 
-  Atenció i seguiment de les drogodependències. 

 
d)  Altres facultats o activitats concretes que es puguin encomanar a la 

Mancomunitat per altres Administracions amb transferència de la competència 
o sense.” 

  
SEGON. Aprovar el text consolidat dels Estatuts de la Mancomunitat Intermunicipal 
Penedès i Garraf que figura com a document annex 1.  
 
TERCER. Requerir a la mancomunitat per a que iniciïn les actuacions administratives 
oportunes per a la modificació de l’article 17, en el sentit assenyalat pels informes de la 
Secretaria General núm. 11/2014, de 12 de maig, i l’informe de la Intervenció Municipal 
núm. 20/2014, de 30 de maig per tal que aquest precepte s’adeqüi al que estableix el 
Reial Decret 1732/1994 de 29 de juliol, de provisió de llocs de treball d’Administració 
local reservats a funcionaris amb habilitació de caràcter nacional i demés legislació 
concordant. 
  
QUART. Remetre una certificació d’aquest acord a la Mancomunitat Intermunicipal 
Penedès i Garraf. 
 
L’alcaldessa explica la proposta 
 
El Sr. Alamán diu que el seu partit votarà a favor sens perjudici de considerar que la 
partida destinada a la Mancomunitat és elevada pel servei rebut, encara que no es 
tracti -comenta- d’un mal servei, i afegeix que potser es podria estalviar si l’Ajuntament 
ho fes per compte propi, prescindint de la delegació. 
 
L’alcaldessa indica que les regidories de Medi Ambient i Hisenda estan revisant tot el 
tema de la contractació de la Mancomunitat i que espera que obtinguin bons resultats. 
 
Es sotmet a votació la proposta i s’aprova per unanimitat dels membres de la 
corporació. 
 

3.- APROVACIÓ, SI S’ESCAU, DEL PLA ECONÒMIC FINANCER DE LA 
CORPORACIÓ PELS EXERCICIS 2014 I 2015  
 
Vist que de la tramesa d’informació de l’execució pressupostària del primer trimestre 

de 2014, per donar compliment a allò que recull l’Ordre HAP/2105/2012, d’u d’octubre, 
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per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació previstes 

a la Llei Orgànica d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, se’n deriva 

d’acord amb l’estimació de la liquidació de 2014 l’incompliment de la regla de la 

despesa.  

 

Atès que la Corporació preveu la realització de l’aplicació de part del romanent de 

tresoreria per despeses generals en la realització d’una inversió puntual a l’exercici 

2014 produint-se a més, el no assoliment l’objectiu d’estabilitat pressupostària. 

Vist allò que estableix l’article 21 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, “En cas 

d’incompliment de l’objectiu d’estabilitat pressupostària, de l’objectiu de deute públic o 

de la regla de la despesa, l’administració incomplidora ha de formular un pla 

economicofinancer que permeti en un any el compliment dels objectius o de la regla de 

la despesa, amb el contingut i l’abast que preveu aquest article”. 

Vist el Pla Econòmic Financer de 30 de maig de 2014 el qual integra la Memòria de 

l’Alcaldia.  

Vist l’informe d’Intervenció 18/2014 de 30 de maig. 

Vist el dictamen favorable emès per la Comissió Informativa de caràcter general i 

permanent reunida en sessió extraordinària i urgent el 4 de juny de 2014; 

Aquesta Alcaldia Presidència proposa al Ple l’adopció dels següents  

ACORDS: 

Primer.- Aprovar el Pla Econòmic Financer pels exercicis 2014 i 2015 per tal de donar 

compliment a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i 

Sostenibilitat Financera per tal d’acomplir amb l’objectiu d’estabilitat pressupostària i 

de la regla de la despesa a 2015. 

Segon.- Donar trasllat del present acord al Departament d’Economia i Coneixement de 

la Generalitat, així com la documentació que integra l’expedient, d’acord a allò que 

estableix l’Ordre ECF/138/2007, de 27 d’abril, sobre procediments en matèria de tutela 

financera dels ens locals. 

El Sr. Écija explica que a finals del 2014 l´Ajuntament  trencarà la regla de despesa ja 

que només amb la inversió del pavelló ja s´està molt per sobre de l’1,5% autoritzat per 

Llei, i que, degut a aquest trencament, existeix l´obligació, en el termini d’un mes des 

de que es detecta la situació, d’aprovar un Pla econòmic financer; afegeix que també 

hi ha la previsió de trencar l’equilibri pressupostari degut a la inversió per a l’adquisició 

de can Travé, inversió - comenta- que també contempla aquest Pla. 

El Sr. Écija continua explicant que cal la seva aprovació pel Ple abans d’enviar 

l’original a la Generalitat i que la gran majoria de la informació la tenen des de fa temps 
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ja que s’ha inclòs l’històric dels pressupostos d’anys enrere, la liquidació del 2013 i el 

marc pressupostari que ja es va aprovar. Finalment, indica que a finals del 2015 

l´Ajuntament torna a una situació de compliment de la regla de la despesa, de 

l’equilibri pressupostari i del ràtio d’endeutament.  

El Sr. Alamán pregunta si l’adquisició de can Travé haurà de passar per Ple. 

El Sr. Écija respon que sí, però que aquí ens anticipem per a no haver de fer després 

un altre Pla econòmic financer. 

 El Sr. Alamán pregunta si a l’inici de l’exercici, o conjuntament amb l’aprovació 

pressupostària, s’ha d’aprovar el sostre de despesa pressupostària per a un 

determinat exercici. 

El Sr. Écija diu que aquest Pla econòmic financer és vinculant, amb la qual cosa sí 

existirà un sostre. 

La interventora – a petició de l´Alcaldia – afegeix que al Pla econòmic financer ja s’està 

fixant aquest sostre i que per això s’ha estat agafant el pitjor dels escenaris possibles 

que es poden produir. 

El Sr. Alamán pregunta si per a calcular la despesa màxima a realitzar anualment per 

una Administració local és suficient aplicar a la despesa del pressupost anterior l’índex 

del Ministeri. 

La interventora respon que sí, que el que es fa és, dins dels marges que es marquen a 

nivell estatal i que consten al butlletí del Senat, s’estableixen els marcs pressupostaris 

i, a més a més, s’estableix l´obligació trimestral de fer tant l’execució com l’estimació 

dels tancaments. 

El Sr. Alamán diu que encara no s’ha incomplert la regla de la despesa. 

El Sr. Écija afirma que saben que s’incomplirà, perquè ja hi ha un contracte pel tema 

del pavelló. 

La interventora explica que si hi hagués cap petit dubte de que a  la liquidació no es 

produís el trencament de la regla de despesa, quan s’ha fet l’avaluació trimestral, 

només amb el contracte del pavelló i malgrat que no s’executés el 80% del pressupost 

de la despesa, estaríem trencant la regla de la despesa i en aquest cas -indica-

treballem preventivament per a no haver de fer un altre Pla econòmic financer. 

El Sr. Alamán comenta que entén que aquestes qüestions són molt importants, que el 

tema d’Hisenda és molt burocràtic i que s’han de complir els terminis però que ells van 

rebre ahir la documentació del Pla econòmic financer motiu pel qual s’hi abstindran. 

El Sr. Ardila diu que estan contents pel tema del pavelló però, sobre tot, per 

l’adquisició de Can Travé, ja que és un edifici molt emblemàtic d’estil neoclàssic inclòs 
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dins el Catàleg i Pla especial de protecció del patrimoni històric, arquitectònic i 

ambiental de l’Ajuntament per la qual cosa considera que s’ha de garantir la seva 

preservació. Seguidament, recorda que quan UC-Reagrupament estava al govern van 

estar treballant per a poder arribar a un acord amb els propietaris. Tot seguit, agraeix a 

la família Travé el seu esforç i felicita el poble de Cubelles per la nova adquisició, així 

com a la regidora de Cultura i a l’Alcaldia. Seguidament, considera  que s’hauran de 

començar a elaborar els plans d’usos i els manteniments i demana fer un pas més, de 

cara a la conservació del patrimoni del municipi, com poden ser els safareigs, el fortí o 

el castell. Finalment, conclou dient que li queda el dubte de si la biblioteca s’hauria 

pogut arribar a fer seguint també un Pla econòmic financer. 

El Sr. Alamán afirma que el seu grup també està a favor de l’adquisició de can Travé i 

considera que els estalvis deixats per la primera part del govern d’aquesta legislatura 

tenen una bona aplicació si es destinen a aquesta adquisició. Afegeix que donen tot el 

seu suport al projecte de la biblioteca, ja que és un tema que queda pendent i que 

s’haurà de fer un esforç per a aconseguir-la. 

L’alcaldessa explica que un dels objectius del PAM és la promoció cultural i turística de 

Cubelles i que això aniria lligat al seu patrimoni; que tenim el castell, els safareigs i la 

fundació Estapé, però que faltava la guinda, que era Can Travé. Seguidament explica 

que es tracta d’un projecte de Consistori i demana paciència en el sentit que, un cop 

aprovat el Pla econòmic financer, comencen uns procediments administratius. 

L’alcaldessa dóna les gràcies a la Diputació de Barcelona i a la Generalitat, per estar  

en contacte amb l´Ajuntament per a l’adquisició i explica que a partir de la setmana 

vinent s’instaurarà a l’Ajuntament la comissió especial d’estudi de patrimoni local amb 

la representació de tots els partits polítics del Consistori i diferents tècnics. 

El Sr. Alamán demana una mica de rigor perquè avui –diu- aprovem un acte obligatori 

per un incompliment i que la data a celebrar serà quan s’aprovi la modificació 

pressupostària per a la compra de Can Travé. 

L’alcaldessa afirma que és cert que avui s’aprova un pla econòmic financer, però que 

aquest pla contempla l’adquisició de la finca per un valor de 1,5 milions d’euros 

aproximadament i que, per tant, la data històrica comença a partir del 6 de juny.   

 El Sr. Alamán reitera que la data històrica serà quan es compri o quan es faci la 

modificació pressupostària. 

L’alcaldessa dóna les gràcies al Sr. Txema Ardila per l´acompanyament directe que va 

fer a l’Alcaldia, i a tot el Consistori per la confiança que han tingut fins avui que s’ha fet 

aquest Ple per al bé que s´adquirirà aviat. 
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Es sotmet a votació la proposta i s’aprova per 14 vots a favor (4 d’ICV-EUIA, 3 del 
PSC, 2 de CiU, 1 d’EC-FIC i 4 d’UC-Reagrupament) cap vot en contra i 3 abstencions 
del PPC. 
 
 
No havent-hi més assumptes per fer constar, l’ Alcaldessa presidenta aixeca la sessió, 
quan són les 15:00 hores. 


